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سرویس سیاسی - وزیــر کشور 
گفت: در حال تعامل با شورای نگهبان 
هســتیم تــا در یک هشــتم حوزه ها 
انتخابــات الکترونیک با صندوق رای 

هوشمند یا شبه هوشمند برگزار شود.
احمد وحیدی درباره این که حالا 
که ثبت نام دوازدهمین دوره انتخابات 
مجلس به صورت الکترونیکی برگزار 
شــده اســت، آیا امــکان دارد روند 
رأی گیری هم به صورت الکترونیکی 
برگزار شود، گفت: بسیاری از فرآیند ها 
الکترونیکــی خواهد شــد و در حال 
حاضر هم هســت. قبل، حین و بعد از انتخابات ۲۵ فرآینده وجود دارد که غالب 
آن ها الکترونیکی است. وزیر کشور خاطرنشان کرد: یک فرآیند دیگری هم است 
که مربوط به صندوق هایی اســت که در رأی گیری به شکل الکترونیک باشند، در 
واقع مفهوم اش این است فردی که می خواهد یکی از داوطلبین را انتخاب کند باید 

در صندوق هوشمند یا شبه هوشمند نام فرد را وارد کند. 
وی ادامه داد: در قانون پیش بینی شده است یک هشتم از حوزه ها با هماهنگی 
شورای نگهبان این گونه شود. ما درحال تعامل با شورای نگهبان هستیم این را حل 
کنیم و کار یک هشتم انجام شود تا ما بتوانیم گام به گام به سمتی برویم که شمارش 
آرا هم الکترونیکی شود. وحیدی درخصوص این که آیا این یک هشتم در شهرهای 
بزرگ قرار است باشد یا شهرها به صورت رندوم انتخاب می شوند، بیان کرد: باید با 
شورای نگهبان توافق کنیم، قانون پیش بینی کرده است با هماهنگی شورای نگهبان 

روی انتخاب این  حوزه ها باید توافق شود.

سرویس سیاسی - وزیر اقتصاد 
اظهار داشت: به آنهایی که مدعی هستند 
امضــای خارج از جلســه غیرقانونی 
است، بگویید به لحاظ حقوقی ، قانون 
را مطالعه کنند. احســان خاندوزی در 
جمع خبرنگاران در پاســخ به سوالی 
مبنی بر اینکه طبق بیانیه اتاق بازرگانی 
امضای خارج از جلســه هیات نظارت 
غیر قانونی است، آیا شما خارج از جلسه 
صورت جلسه را امضا کرده اید، اظهار 
داشــت: این موضوع را از آقای رییس 
جلســه بپرســید و مهم تصمیم نهایی 
جلســه اســت.  وی ادامه داد: به آنهایی که مدعی هستند امضای خارج از جلسه 

غیرقانونی است، بگویید به لحاظ حقوقی ، قانون را مطالعه کنند.

سرویس سیاســی -  نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس گفت: دولت 
آیین نامه اعطای تســهیلات ۳۵۰ میلیونی مســکن را هرچــه زودتر ابلاغ کند تا 
روســتاییان مسکن خود را بســازند. رحمت الله نوروزی، نایب رئیس کمیسیون 
کشــاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شــورای اسلامی درباره 
لزوم ابلاغ هرچه زودتر آیین نامه اعطای وام ۳۵۰ میلیونی مسکن روستایی گفت: 
قرار بود در این چند سال به طور سالیانه یک میلیون مسکن ساخته شود که هنوز 
عملیاتی نشــده اســت و عرضه مسکن در برابر تقاضا خیلی کم است. وی افزود: 
یکی از دغدغه های رهبر معظم انقلاب افزایش فرزندآوری است که این امر نیازمند 
دسترسی مردم به مسکن، اشتغال و اقتصاد است و در این بین مسکن از سایر عوامل 

مهمتر است.  ن
ماینده مردم علی آباد کتول در مجلس توضیح داد: قیمت مســکن در تهران 
و ســایر کلانشــهر ها به طور فزاینده ای بالا رفته اســت به همین دلیل باید هرچه 
زودتر اقدامی عاجل در این خصوص انجام شــود. نوروزی با بیان اینکه توســعه 
ساخت وساز مسکن روستایی از اهمیت زیادی برخوردار است، اظهار کرد: سال 
گذشته میزان تسهیلات ساخت مسکن روستایی ۱۰۰ میلیون افزایش داشت و به 
۲۰۰ میلیون رسید، اما این آیین نامه با تاخیر و تعلل زیادی ابلاغ شد به نحوی که 
در یک الی دو ماه پایان ســال روستاییان توانستند از این وام برخوردار شوند. وی 
ادامه داد: باید به این نکته توجه کنیم که ساخت وساز در برخی شهرستان ها به دلیل 
سردسیری بودن و بارندگی زیاد برف و باران در نیمه دوم سال امکان پذیر نیست و 
اگر آیین نامه اعطای تسهیلات ۳۵۰ میلیونی مسکن به تعویق بیفتد، این روستاییان 
هستند که متضرر می شوند و نمی توانند این مبلغ را دریافت کنند. نماینده مردم علی 
آبــاد کتول در مجلس اظهار کرد: مجلس تمام اقدامات لازم را انجام خواهد داد تا 
دولت آیین نامه اعطای تسهیلات ۳۵۰ میلیونی مسکن را هرچه زودتر ابلاغ کند تا 
پیش از شروع فصل سرما و گذشتن از زمان ساخت وساز، روستاییان بتوانند ساخت 

مسکن خود را شروع کنند.

سرویس سیاسی -عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی، گفت: 
جلوگیری از اعطای تسهیلات خرد از سوی وزارت اقتصاد، گره انداختن در کار 

طبیعی مردم و اشتغال های خرد و خانگی است.
جواد نیک بین نماینده کاشمر در مجلس شورای اسلامی با اشاره به عملکرد 
ضعیف وزارت اقتصاد در حوزه اعطای تسهیلات خرد به خصوص فرزندآوری 
و ازدواج گفت: سیاستی بر وزارت اقتصاد حاکم شده مبنی بر اینکه اگر تسهیلات 
خرد اعطا شود، پول به جامعه تزریق شده و باعث تشدید تورم می شود. این نگاه 
غلطی است که بر این وزارتخانه حاکم شده چراکه زمانی تسهیلات خرد باعث رشد 
نقدینگی و تورم میشد که یک فرد با ۱۰۰ الی ۲۰۰ میلیون می توانست خانه بخرد. 
وی ادامه داد: امروز با ۱۰۰ میلیون یک موتور هم نمی شــود خریداری کرد. 
لذا جلوگیری از اعطای تســهیلات خرد از سوی وزارت اقتصاد، گره انداختن در 
کار مردم و اشتغال های خرد و خانگی است. این دستوری که داده شده تا اعطای 

تسهیلات خرد به حداقل برسد، قابل قبول نیست و باید تغییر کند.
نماینده مردم کاشــمر در مجلس تصریح کــرد: در حوزه مالیات هم ما باید 
کاری کنیم تا اخذ مالیات از افرادی که در حوزه کارآفرینی فعال هستند، به حداقل 
کاهش پیدا کند. ولی متاســفانه امروز ما قصد داریم کســری بودجه دولت را که 
ناشــی از برخی اسراف ها و کارهای غیرکارشناسی است، از مردم و کارآفرینان و 
اشتغال های خانگی بگیریم. این سیاست حاکم در حوزه مالیات نیز اشتباه است و 

باید نظام مالیاتی اصلاح شود.

سرویس سیاسی - عضو حزب 
موتلفه اســلامی گفت:  در حال حاضر 
ایجــاد فضای شــور انتخاباتی به چند 
موضوع نیاز دارد. یکی حل مشکلات 
اقتصــادی مردم اســت. دیگری فعال 
شدن احزاب در عرصه رقابت سیاسی 
و ایجاد کنش سیاسی در طول انتخابات 
اســت که در هر دو مورد، دولت نقش 
بسیار تعیین کننده ای دارد. احزاب واقعا 
از امکانــات کافی مالــی برای افزایش 
مشارکت مردم و ایجاد نشاط انتخاباتی 
برای مردم برخوردار نیســتند و دولت 

متأسفانه هیچ کمکی به احزاب برای اینکه این نقش را ایفا کنند، نمی کند و از طرفی 
برای حل مشکلات اقتصادی مردم اگر دولت اقدام لازم را انجام ندهد، ما همچنان 

با سردی مشارکت روبه رو هستیم.
حمیدرضا ترقی عضو حزب موتلفه اسلامی در پاسخ به این سوال که این حزب 
چه برنامه هایی را برای انتخابات مجلس شورای اسلامی پیش می برد، گفت: حزب 
مؤتلفه اسلامی در رابطه با انتخابات پس از تصویب سیاست های انتخاباتی خود در 
شــورای مرکزی و تدوین برنامه انتخاباتی این دوره، ستاد انتخابات حزبی  خود را 
تشکیل داد. در ابتدا با توجه به اینکه در قانون جدید انتخابات، پیش ثبت نام داشتیم، 
برای تعداد ۴۰۰ نفر از نیروهایی که در سطح کشور مرتبط با حزب بودند و نسبت به 
توانمندی هایشان آشنا بودیم، پیامک فرستادیم و درخواست کردیم در پیش ثبت نام 
حضــور پیدا کنند و این فرصت را از دســت ندهند تا بتوانیم تصمیم نهایی مان را 
بگیریم. در این خصوص تعداد قابل توجهی از نیروها ثبت نام کردند و در پنجشنبه 
۲۰ شــهریورماه تعداد ۱۵۰ نفر از این افرادی که پیش ثبت نام کرده بودند، به علاوه 
تعدادی از نمایندگان فراکســیون مؤتلفه را دعوت کردیم و پیرامون شرایط کنونی 
کشور چه به لحاظ سیاسی و چه به لحاظ اقتصادی، تحلیل هایی را برای شان ارائه 
دادیم و در رابطه با تحول در مجلس شورای اسلامی دوره دوازدهم مطالبی را مطرح 
کردیم، انتظاراتی را از مجلس آینده برای آنها بیان کردیم و در نهایت درخواست ها 

و نقطه نظرات خودشان را در رابطه با مجلس آینده ارائه دادند.
وی افزود: این گام هایی بود که در رابطه با مجلس برداشتیم و در حال حاضر 
منتظر هستیم که بررسی صلاحیت  نمایندگان به صورت قطعی اعلام و نهایی شود 
تا بتوانیم براساس اطلاعات افراد و تأیید صلاحیت شان روی افرادی که برای مجلس 
آینده اصلح و ارجح هســتند، مطالعه کنیم و در نهایت به صورت مســتقیم و چه به 
صورت شرکت در ائتلاف ها، پیشنهادهای خودمان را برای مطرح کردن نیروهای 
اصلح و ارجح ارائه دهیم و اگر ائتلاف ها هم به این جمع بندی رسیدند یا ما را اقناع 
کردند که افراد این ها بهتر هستند، بتوانیم با یک حرکت جمعی در جهت نتیجه بهتر 
در انتخابات گام برداریم. ترقی در پاسخ به این سوال که آیا حزب مؤتلفه شرط یا 
پیشــنهادی جهت انجام ائتلاف  با جریان اصولگرایی دارد و یا مطرح کرده اســت، 
گفت: ما در این انتخابات شــرطی قائل نیســتیم اما برای بهبود مشارکت و افزایش 
مشارکت، برای حفظ سلامت انتخابات و رقابت سالم نقطه نظرات پیشنهادی داریم 
تا در برنامه عملیاتی مان مورد توجه قرار گیرد برای همین به آن ها پرداختیم از جمله 
پرهیز از تخریب همدیگــر، رعایت هزینه کرد انتخاباتی در چارچوب معیارهای 
ارزشی و اسلامی، رقابت منطقی و سالم بین همه نامزدها و توجه دولت به نیازهای 
معیشــتی مردم برای افزایش مشارکت و دقت برگزارکنندگان انتخابات نسبت به 
نقش پول و ثروت در انتخابات که بنابر قانون جدید انتخابات، داوطلب باید حساب 
مشخصی داشته باشد. یکسری از این مشکلات تقریبا برطرف شده، این موارد جزو 
تأکیدات ما بوده تا بر این اســاس بتوانیم یک انتخابات ســالم و پرشور و رقابتی در 
کشورمان داشته باشیم. این عضو حزب موتلفه اسلامی با اشاره به مهم ترین محورها 
و برنامه های حزب متبوعش در صورت حضور در مجلس آینده، گفت:  مهم ترین 
برنامه  حزب موتلفه در مجلس دوازدهم، حل مشکلات اقتصادی مردم، پیدا کردن 
راهکاری برای کاهش فشار اقتصادی بر مردم، افزایش درآمد سالانه مردم و همچنین 
جلوگیری از تورم به عنوان محورهای اقتصادی مورد توجه است. مسأله دیگر کاهش 
قانون گذاری و حذف قوانین دست وپاگیر در کشور است. ایجاد تحول در برنامه های 
مجلس و قوای سه گانه، تهیه طرح های تحولی متناسب با گام دوم انقلاب اسلامی و 
همچنین حرکت در مسیر تحقق عدالت اجتماعی و توجه به اقشار ضعیف و محروم 
در کشور و در نهایت اتخاذ سیاست خارجی فعال در عرصه سیاسی و پیگیری حقوق 
ایران و جهان اسلام از جمله مواردی است که در برنامه های ما مورد توجه قرار گرفته 
است. ترقی در پاسخ به این سوال که آیا ائتلاف با جریان های تندرو اصولگرا مثل 
جبهه پایداری هم در دستور کار حزب مؤتلفه است، گفت:  معیار ما در ایجاد ائتلاف، 
توجه به مواضع و ایده های مقام معظم رهبری اســت، در چنین موضع گیری هایی 
بحث تندرو و کندرو خیلی مورد توجه نیست و ما سعی مان بر این است که مجلس، 
مجلسی باشد که هم راستا با قوای سه گانه باشد و بتواند با کمک همه قوا در جهت حل 
مشکلات مردم اقدامات لازم را انجام دهد. این امر با هم افزایی بین قوا میسر است. 
وی با اشاره به اقدامات لازم برای گرم شدن فضای انتخابات گفت:  در حال حاضر 
ایجاد شور انتخاباتی به چند موضوع نیاز دارد؛ یکی حل مشکلات اقتصادی مردم 
است. دیگری فعال شدن احزاب در عرصه رقابت سیاسی و ایجاد کنش سیاسی در 
طول انتخابات که در هر دو مورد، دولت نقش بسیار تعیین کننده ای دارد. احزاب واقعا 
از امکانات کافی مالی برای افزایش مشارکت مردم و ایجاد نشاط انتخاباتی برای مردم 
برخوردار نیستند و دولت متأسفانه هیچ کمکی به احزاب برای اینکه این نقش را ایفا 
کنند نمی کند و از طرفی برای حل مشکلات اقتصادی مردم اگر دولت اقدام لازم را 
انجام ندهد، ما همچنان با سردی مشارکت روبه رو خواهیم بود. برای اینکه نسبت به 
عملکرد مجلس در میان مردم امید به وجود بیاید، برنامه هایی در نظر گرفته خواهد 
شد که با اعزام گروه های آموزش دیده تبلیغی، مردم در جریان فعالیت های مجلس 
و کارکردهای مثبت مجلس یازدهم قرار بگیرند تا بدانند در مجلس انقلابی گام های 
موثری در جهت حل مشکلات مردم برداشته شده که مردم از این گام ها خیلی اطلاع 
کافی و لازم را ندارند. ترقی افزود:  آخرین نکته ای که باید عرض کنم این است که 
جریان هایی که در مسیر ناامید کردن مردم برای عدم مشارکت شان در انتخابات تلاش 
و کار می کنند، به نظر می رسد هیچ خیرخواهی برای ملت ایران ندارند و لازم است 
مردم ما بدانند که هر تغییر و تحولی بخواهند در کشور پدید بیاورند و شرایط کشور 
را بهبود دهند باز هم راه آن از طریق صندوق رأی و مشارکت در انتخابات و انتخاب 
افراد اصلح، ارجح، توانمند و کارآمد برای مجلس است که بتوانند با دستان متخصص 
و متعهدش گره های موجود در کشور را در عرصه های مختلف فرهنگی، سیاسی، 
اجتماعی و اقتصادی باز کنند و برای دولت ریل گذاری کنند تا دولت بتواند رضایت 

مردم را در تمام عرصه های اقتصادی، اجتماعی و... به دست بیاورد.

سرویس سیاسی - بررسی تعداد ثبت نام کنندگان دو انتخابات اخیر )مجلس 
یازدهم و دوازدهم( نشان می دهد سهم زنان در مرحله ثبت نام در انتخابات قبلی 
نیز ۱۲ درصد بوده است و مشارکت پررنگی از سوی زنان برای کاندیداتوری در 
مجلس را شاهد نبوده ایم.در ترکیب داوطلبان دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی ۸۷ درصد مردان و ۱۳ درصد زنان را تشــکیل می دهند. روز 
چهارشنبه ثبت نام نهایی دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی به پایان 
رسید. ثبت نام ها از ۲۷ مهر ماه تا ۳ آبان به صورت الکترونیکی روزانه از ۸ صبح تا 
۱۸ عصر انجام شد. طبق اعلام رسمی ستاد انتخابات کشور، تا پایان مرحله اصلی 
ثبت نام ها، ثبت نام ۲۴ هزار و ۸۲۹ نفر قطعی شد و داوطلبان ثبت نام خود را کامل 
کردند.در آمارهای اعلام شده از سوی وزارت کشور، سهم زنان از جمع کل ثبت 
نام کنندگان ۱۳ درصد اعلام شده است و مردان ۸۷ درصد. بررسی تعداد ثبت نام 
کنندگان دو انتخابات اخیر)مجلس یازدهم و دوازدهم( نشان می دهد سهم زنان 
در مرحله ثبت نام در انتخابات قبلی نیز ۱۲ درصد بوده است و مشارکت پررنگی 

از سوی زنان برای کاندیداتوری در مجلس را شاهد نبوده ایم.

وحیدی وزیر کشور:

صندوق رای در یک هشتم حوزه ها 
هوشمند می شود

واکنش خاندوزی به بیانیه اتاق 
بازرگانی؛ قانون را مطالعه کنید

نوروزی نماینده مجلس مطرح کرد؛

لزوم ابلاغ سریع تر وام جدید ساخت 
مسکن روستایی پیش از گذشتن 

زمان ساخت وساز روستاییان

نیک بین نماینده مجلس مطرح کرد؛

جلوگیری از اعطای تسهیلات خرد از 
سوی وزارت اقتصاد، گره انداختن در 
کار مردم و اشتغال های خانگی است

ترقی عضو حزب موتلفه اسلامی:

دولت هیچ کمکی به احزاب نمی کند

سهم ناچیز کاندیداهای 
زن انتخابات مجلس

کارشناسان چه می گویند؟!

دوراهی »ساماندهی« و »مهاجرستیزی« 
پیش روی مدیریت مهاجران

ســرویس سیاســی -  بــا بالا گرفتــن موج 
گفتگوهای اجتماعی در فضای سپهر عمومی ایرانیان 
چه در رسانه ها و چه در فضای مجازی و حتی در بین 
سیاســیون و وکلای مردم در مجلس حول مسئله و 
چالش مهاجران و اتباع خارجی،  بسیاری از این اندیشه 
دفاع می کنند که انبوه مشاغل و فرصت های کار و تولید 
اکنــون در انحصار اتباع قرار گرفته و در مقابل برخی 
نیز کار برای اتباع مهاجر را حق انسانی هر فرد مهاجر 
معرفی و معتقدند مشاغل حوزه اتباع آنچنان نیست که 

بازار کار ایرانیان را محدود کند. 
مجادله بر ســر حضور و عــدم حضور اتباع در 
کشور البته گاهی ســویه های قوم گرایانه و نابهنجار 
همراه با اغراق نیز به خود می گیرد که البته این رویکرد 

تبعاتی نیز تاکنون داشته است.
تشدیدبحرانپسازتحولاتمنطقهای

با ســقوط دولت رســمی افغانستان در دو سال 
گذشــته و شروع درگیری های داخلی و نابسامانی در 
این کشور، موج خروج متقاضیان مهاجرت به اشکال 
مختلف قانونی و غیرقانونی به ایران آغاز شد. این موج 
البته با غلوهای رسانه ای نیز همراه بود، زیرا بسیاری از 
این مهاجران به ایران به چشم سکوی پرتاب به سایر 
کشورها می نگریستند.  آنچه درباره جمعیت کل اتباع 
خارجی در ایران تخمین زده می شــود، رقمی کمتر 
از ۴ میلیون نفر اســت که کمتر از ســه میلیون نفر آن 
افغانستانی هستند. مابقی این جمعیت متعلق به اتباع 
پاکستان، کشورهای عربی و سایر کشورها هستند. البته 
آمارهای غیر رسمی نیز جمعیت مهاجران غیرقانونی 
و قانونی افغانســتان را بیش از ۵ میلیون نفر ارزیابی 
نمی کننــد؛ با همه این احــوال، جمعیتی که در میان 
شایعات عامه مطرح می شود، معمولا شامل اعدادی 
غیرواقعی است.  هرچند در روزهایی گزارش عبور از 
مرزها به روزانه چندهزار نفر نیز می رسید، اما ظرفیت 
جذب در اقتصاد ایران نیز برای مهاجران چنان نبود که 
بتوانند تمام تخم مرغ های خود را در این سبد بگذارند. 
عمده مشــاغلی که توسط اتباع خارجی اشغال شده، 
شامل خدمات شهری، خدمات مربوط به حفر تونل، 
چاه، قنــوات و… همچنین به طور عمده مشــاغل 
مربوط به کار ساختمانی است. با این حال در سال های 
اخیر برخی شــهرک های صنعتی و برخی واحدهای 
خدماتی شهری مثل رستوران ها و حوزه های دیگر نیز 
شاهد ورود نیروی کار اتباع خارجی در یک دهه اخیر 
بوده اند. اگر تا زمان دهه هفتاد و هشتاد حوزه حضور 
اتباع بیشتر محدود به صنعت راه و ساختمان و جمع 
آوری پسماندهای شهری بود، امروزه این فضا بیشتر 
توسعه یافته است.  با این توصیف ، هنوز برخی بر این 
باور هستند که کمبود نیروی کار در برخی صنایع کشور 
را می توان از طریق نیروی کار اتباع رفع کرد؛ امری که 
باعث مخالفت بخش دیگری از منتقدان حضور اتباع 
شده است و در مقابل دیدگاهی که مهاجرت را امری 

طبیعی در همه کشورها قلمداد می کنند قرار دارد. 
وروددولتبهفرآیندساماندهیدرگیر

وداربروکراسیاداری
از دیرباز راه حل مشــکل اتباع خارجی در ایران 
»ساماندهی« عنوان شده است. مسئولان کشور نیز به 
این واقعیت اشــراف پیدا کردند که نمی توان درهای 
کشور را در همه امور به روی خود بست و ورود اتباع 
خارجی نیز ناگزیر یکی از واقعیت های امروز جهانی 
است. اما آنچه باعث تمایز ایران و سایر کشورها شده 
است، بحث فقدان یک نهاد مشخص و معین مربوط 
به اتباع است که در کشورهای دیگر در قالب ستادها 
و سازمان ها و ادارات اتباع و مهاجران حضور دارند. 

این ادارات در همه کشــورهای جهان مشغول 
ارائه خدمات هســتند و همه فرآیندها در آن ها برای 
خدمت رســانی و مدیریت اتباع به صورت قانونی در 
آن انجام می شود. حق داشتن اوراق هویتی، حق داشتن 
تلفن و ســیمکارت، حق داشتن کارت های اعتباری 
بانکی و تحصیل، از حقوق همه نیروهای کار مهاجر 
در کشورها به صورت قانونی است؛ اموری که بسیاری 
از کارگران قانونــی و غیرقانونی اتباع خارجی از آن 
محروم هستند. ضمن اینکه یک فرد مهاجر عملا در 
ایران تنها بخشی از امور خود را در وزارت کشور انجام 
می دهد و ســایر مباحث مانند »روابط کار، تحصیل، 
بهداشــت و درمان و…« باید در سایر وزارتخانه ها 
حل و فصل شــود و فقدان یک اداره مرکزی در این 
امور که همه مسائل مدیریت، کنترل و خدمات رسانی 
اتباع را برعهده گیرد، برخلاف بسیاری از کشورها در 
ایران وجود ندارد.  در چنین شرایطی ایران در قیاس با 
بسیاری از کشورهای خاورمیانه )به ویژه حاشیه خلیج 
فارس( که به افراد صرفا پس از تعیین شــغل و هدف 
مهاجرت اجازه ورود می دهند و سپس خدمات کافی 
را برای اتباع خارجی تامین می کنند، در موقعیت نسبتا 
ضعیفی قرار دارد. با این حال در دولت سیزدهم بالاخره 
ابراهیم رئیسی طرح تشکیل یک نهاد ضابطه مند کننده 
و سامانده حضور اتباع خارجی را به مجلس ارائه داد.  
در جریان بحث و جدال های مجازی و رسانه ای اخیر، 
سخنگوی دولت در واکنش به سوالات در این زمینه 
توپ را در زمین مجلســی ها انداخت و تلویحا از این 
سخن گفت که لایحه ساماندهی امور اتباع خارجی را 
ســال گذشته به مجلس ارسال کرده است. در مقابل، 
مجلسی ها نیز معتقدند یک شبه نمی توان به چنین طرح 
مهمی رسیدگی کرد و انتظار تسریع فرآیند رسیدگی 
برای مجلســی که هنوز برنامه هفتم توسعه را تعیین 

تکلیف نکرده، برخلاف واقع نگری است. 

معین الدین سعیدی )نماینده مردم چابهار و عضو 
کمیســیون کشاورزی( با اشاره به فرآیند رسیدگی به 
امور اتباع و طرح دولت گفت: طرح دولت در مجلس 
و کمیسیون های تخصصی مطرح شده است اما هنوز 
بســیاری از نمایندگان از مفاد دقیق بحث ها درباره آن 
اطلاع ندارند. ضمن اینکــه تازه پس از تصویب نیز 
حتما این طرح مهم باید از فیلتر بررســی های شورای 
نگهبان و مجمع تشخیص عبور کند که امری زمان بر 
است.  کیومرث سرمدی واله )نماینده مردم اسدآباد و 
عضو هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس( نیز در 
این رابطه توضیح داد: به طور کلی بحث ســاماندهی 
اتباع بیگانه به دلیل ابعاد بسیار متنوع فرهنگی، مذهبی، 
اقتصادی، سیاســی، امنیتی و اجتماعی آن از جمله آن 
طرح هایی اســت که تصویب آن به شــدت همراه با 
بحث ها و چکش کاری ها در ریز امور است و رسیدگی 
به آن در فرآیند بروکراسی اداری قاعدتاً زمان بر بود و 
باید به آن توجه شــود.  وی افزود: بخش عمده طرح 
دولت در صحن علنی با حضور مسئولان دولتی مطرح 
و بررســی شــده اما به صورت نهایی مورد رسیدگی 
قرار نگرفته و باید از کمیسیون ها به صحن برگشته و 
مورد رای گیری قرار بگیرد. پس از رسیدگی به فرآیند 
تصویب نهایی تازه باید به شورای نگهبان ارسال شود 

که همین امر نیز مدتی زمان می برد. 
عضو هیات رئیســه کمیسیون اجتماعی تاکید 
کرد: مجلس فعلا درگیر برنامه هفتم توسعه و مباحث 
مهم آن در مورد معیشــت مردم است و طرح اتباع نیز 
مانند برنامه هفتم و بودجه ســنواتی به صورت ریز و 
دقیق رسیدگی شود. سرمدی واله تصریح کرد: بحث 
ســاماندهی اتباع بیگانه دارای معنای موسعی است. 
یعنی کسانی که در کشور ما حضور دارند، حتما باید 
دارای کد اقامت باشند و حضور خود را قانون مند کنند. 
محل سکونت، شغل و روابط آنان باید مشخص باشد 
و این امر در تمامی کشــورهای جهان مرسوم است. 
تمامی کشورهای جهان بالاخره بطور طبیعی مبادی 
ورودی خود را بســیار محکم کنترل می کنند و ما نیز 
باید چنین کنیم.  نماینده مردم اســدآباد تاکید کرد: به 
هرحال ورود اتباع به صورت غیرمجاز خلاف قانون 
است و ما باید شرایطی را ایجاد کنیم که اگر کسی تمایل 
به مهاجرت دارد، از مســیر قانونی ورود کند تا برای 
خودش نیز شرایط بهتری در اینجا فراهم آید. همزمان 
که با فناوری جدید اقدامات کنترلی در این حوزه باید 
فراهم شود، ما باید نظارت هوشمند به مرزها را نیز در 
دستورکار قرار دهیم که این دو مسئله باید به صورت 

موازی پیش برده شود. 
ازتجربهجهانیدرموردنیرویکاراتباع

استفادهشود
حســن صادقی )رئیس اتحادیه پیشکســوتان 
جامعــه کارگری و معاون دبیــرکل خانه کارگر( در 
رابطــه با مســئله روابط کار اتباع خارجی بســیار بر 
استفاده از تجارب کشورهای دیگر جهان تاکید دارد 
و می گویــد: بحث مهاجرت اتبــاع خارجی در همه 
کشــورهای جهان وجود دارد. ایالات متحده آمریکا 
خود از مهاجرپذیرترین کشورهای جهان محسوب 
می شــود، اما همین کشــور در زمان ترامپ به خاطر 
بحران مهاجــرت از مکزیک به جنوب آمریکا طرح 
دیوار مرزی را با هزینه بســیار گزاف مطرح کرد. این 
یعنی در همه جا برای مهاجرت ضوابطی وجود دارد. 
وی افزود: هم اکنون در بســیاری از کشورهای 
توســعه یافته اروپای غربی حجم مهاجرت به حدی 
بالاست که ترکیب جمعیتی کشورها نیز تغییر کرده اما 
مدیریت خوب و نظام مند باعث شــده تا زیست بوم 
اشــتغال و بازار کار این کشورها به زیان مردم بومی و 
شهروندان اصلی آن کشور برهم نخورد. کشورهایی 
ماننــد آلمان تا ۲۰ درصد نیروی کار خود را در اختیار 
غیــر آلمانی ها قرار دادند اما هرگز بی ضابطه بازار کار 

خود را به زیان مردم خود خراب نمی کنند. 
صادقی تصریح کرد: کشورهایی مانند فرانسه و 
استرالیا کاملا به صورت گزینش شده مهاجر می پذیرند 
و بهترین ها را برای کار، تحصیل و… انتخاب می کنند. 
امــا مهاجرپذیری در ایران در بازار کار کاملا فله ای و 
بی ضابطه است. ما باید پیامدهای اجتماعی و مشکلات 
اقتصادی و بازار کار این نوع مهاجرپذیری این اتباع را 
بپذیریم.  وی ادامه داد: ما مخالف آن نیستیم که برادران 

هم زبان و هم کیش خود به عنوان اتباع در کشور حضور 
یابند، اما تشکل های کارگری نیز از ضابطه مند کردن 
این امر استقبال می کنند. البته معتقدیم به صرف مسلمان 
بودن یک فرد مهاجر نمی توان بی ضابطه همه چیز را 
پذیرفت.  این عضو کانون بازنشستگان تامین اجتماعی 
تهران تاکید کرد: ما در زمان استخدام نیروی کار بومی 
در بســیاری از کارخانه های خصوصی نیز از ســوی 
کارفرما می بینیم که ابتدا نســبت به اخذ گواهی  عدم 
ســوء پیشینه فرد ایرانی اقدام می شود و اگر فرد سوء 
پیشــینه دارد، بررسی می شود که مورد چه بوده و بعد 
جذب نیرو صورت می گیرد، اما چنین راستی آزمایی 
و نظارتی درمورد کارگران اتباع در ایران وجود ندارد. 
اصلا فرض کنید یک فرد در گروه های تکفیری عضو 
بــوده یا اصلا به خاطر جرمی خاص به ایران گریخته 
است. ما باید سازوکاری داشته باشیم که چنین نظارتی 
را نیز از طریق ارتباط با کشورهای مبداء ایجاد شود. 

وی با اشاره به راهکارهای ساماندهی اتباع شاغل 
در کشور گفت: البته این مسئله مطرح می شود که اتباع 
تنها در حوزه های کار ساده ای که نیروی کار ایرانی در 
آن با دستمزد مشابه هرگز کار نمی کنند، فعال هستند. اما 
امروزه اتباع در بسیاری از مشاغل دیگر حضور داشته 
و به مرور از مشاغل ساده به نیروی کار ماهر در ایران 
تبدیل می شوند. ما هزینه تبدیل نیروی کار ساده به ماهر 
را می دهیم، اما کارگر ماهر اتباع به محض رســیدن به 
موقعیت استادکاری یا کارگر حرفه ای، از ایران خارج 
می شــود. اتفاقا ما باید مانند تجربه برخی کشورهای 
توســعه یافته دقیقا در زمانی که کارگر خارجی استاد 
و حرفه ای می شــود، امکانات لازم برای وی را تامین 
و او را حداقل پنج سال متعهد به ماندن در ایران کنیم. 
صادقی با اشــاره به جذابیت نیروی کار مهاجر 
برای جذب شــدن در بــازار کار ایران گفت: یکی از 
مسائل ما این است که متاسفانه در ایران به دلیل آنکه 
اتباع فاقد حقوق در زمینه بیمه هستند و مالیاتی بابت 
جذب آن ها از سوی کارفرما داده نمی شود، بسیار برای 
کارفرمایان جذاب هستند. این درحالی است که اتفاقا 
ادارات مهاجرت مرکزی در بســیاری از کشورها )که 
در ایــران وجود نــدارد( در همان ابتدا مهاجر قانونی 
را در حــوزه تامین اجتماعی و بیمه ذی حق می کند و 
کارفرما موظف به بیمه کردن است. در ایران تنها بیمه 
فرد مهاجر کارگر تنها در زمان فوت براثر حادثه تعلق 
می گیرد. اگر ضابطــه ای برای بیمه کردن نیروی کار 
افغانستانی مهاجر در تعامل با دولت این کشور ایجاد 
شــود، این میزان از برتری بخشیدن در جذب نیروی 
کار اتباع توسط کارفرمایان ایرانی نیز از بین می رود و 
راه های سوءاستفاده و محدودیت فرصت های شغلی 
برای جوانان خودمان نیز به وجود نمی آید. به هرحال 
همانطور که ما نیروی کار وارد کشور می کنیم، بخشی 
از نیروی کار ما نیز از کشور خودمان به خارج کشور 

مهاجرت می کند که باید جای آن پر شود.
نایــب رئیــس اتحادیه پیشکســوتان جامعه 
کارگری گفت: داشتن اوراق هویتی، خطوط ارتباطی 
ماننــد موبایل و کارت بانکی بــرای رصد و کنترل و 
ســاماندهی نیروی کار اتباع بسیار مهم است و این ها 
حقوقی است که بهره مندی اتباع از آن به نفع دستگاه 
حکمرانــی خود ما و جامعه ایرانــی نیز خواهد بود. 
مــا باید یک مجموعه مشــوق در نظر بگیریم که هم 
کارگران اتباع ضابطه مندی و حضور قانونی را انتخاب 
کنند و هم کارفرمایــان ایرانی باوجود کاری بودن و 
سختکوشی بیشتر کارگران اتباع، میان کارگر ایرانی و 
خارجی برتری و اولویت قائل نشوند؛ زیرا در شرایط 
کنوی کارگر اتباع نه هزینه خانوار و نه هزینه مسکن 
و نه هزینه های دیگری دارد و گاه نصف کارگر ایرانی 
حقوق می گیرد که این باعــث یک رقابت ناعادلانه 
می شــود.  معاون دبیرکل خانه کارگر در پایان تاکید 
کرد: ما نباید به سمت مهاجر ستیزی و بیگانه ستیزی 
برویم و مســئولین و برخی خطیب ها و سخنرانان ما 
نیز نباید در ایــن زمینه تحریکاتی انجام دهند. اینکه 
فردی بگوید مفاخر ایرانی ما ســاکن افغانستان بودند 
لذا افغانستانی هستند یا بحث درباره حق رای یا عدم 
حق رای آن ها مباحث انحرافی است که تنها بر آتش 
تشویش اذهان عمومی می دمند. ما این ظرفیت را داریم 
که نابسامانی در حوزه اتباع را دامن نزنیم و بتوانیم این 
مسئله را با عقل سلیم و تکیه بر تعقل و تدبر حل کنیم.

علاوه بر مشاغل ساختمانی و خدمات شهری، در سال های اخیر برخی شهرک های صنعتی و برخی واحدهای خدماتی شهری مثل رستوران ها و 
حوزه های دیگر نیز شاهد ورود نیروی کار اتباع خارجی در یک دهه اخیر بودند.

مجلسفعلادرگیربرنامههفتمتوسعهومباحثمهمآندرموردمعیشتمردماستو
طرحاتباعنیزمانندبرنامههفتموبودجهسنواتیبهصورتریزودقیقرسیدگیشود.


